



## PBG OMAN INSIGHTS

### What Does Internal Audit Really Cover?

Internal audit is often misunderstood as simply checking financial records, but its scope is far broader and far more strategic. In modern organisations—especially in growing markets like Oman—internal audit serves as an essential guardian of governance, efficiency, and long-term sustainability.

At its core, internal audit evaluates the effectiveness of an organisation's internal controls. This includes reviewing how well financial transactions are recorded, safeguarded, and reported. But beyond the numbers, internal audit digs deeper into operational processes to ensure that resources are being used efficiently and that potential risks are being identified before they become crises.

A comprehensive internal audit function also assesses compliance with laws, regulations, and internal policies. In Oman, where businesses must meet strict requirements under the Ministry of Commerce, Industry and Investment Promotion (MoCIIP), Oman Tax Authority, and Labour Law, this compliance oversight is critical. Internal auditors help organisations avoid penalties by ensuring that all legal obligations are followed.

Risk management is another vital area covered by internal audit. This includes evaluating cybersecurity strength, data protection practices, supply chain risks, fraud vulnerabilities, and business continuity plans. As companies in Oman move toward digital transformation, internal audit plays a key role in assessing IT controls and safeguarding organisational data.

Finally, internal audit provides assurance to management and the board by offering independent insights and practical recommendations. It acts as a strategic partner—helping organisations improve processes, enhance performance, and make informed decisions.

In reality, internal audit covers the entire ecosystem of an organisation. Its true purpose is not to find faults, but to strengthen the business from within.

### ABOUT US



Countries



Years in service



Customers

### WHY PREMIER BRAINS GLOBAL

- Member firm of Audit Trust International – 115+ countries
- Strong regional presence backed by expert partners
- Industry expertise across infrastructure, real estate, energy, trading, FMCG & more
- Tailored solutions with a focus on trust, transparency & quality

### OUR CORE SERVICES

- ✓ Audit & Assurance
- ✓ Tax Consulting
- ✓ ICV certification
- ✓ E - invoicing
- ✓ Business Advisory
- ✓ Company Incorporations
- ✓ Company Liquidations
- ✓ Digital Transformation
- ✓ Outsourced Accounting
- ✓ Merger & Acquisitions Consultancy

### CONTACT US



**SAID NASSER AL SAADI**

Partner - Tax

M: +968 9841 1145

E: [nasser.alsadi@premier-brains.com](mailto:nasser.alsadi@premier-brains.com)

W: <https://om.premier-brains.com/>



**SANJAY TIWARI**

Partner - Finance & Strategy

M: +968 9990 6812

E: [sanjay.tiwari@premier-brains.com](mailto:sanjay.tiwari@premier-brains.com)

W: <https://om.premier-brains.com/>



**RAVIPRKASH DEORA**

Partner - Risk & Advisory

M: +968 7948 6245

E: [raviprakash.deora@premier-brains.com](mailto:raviprakash.deora@premier-brains.com)

W: <https://om.premier-brains.com/>



**RISHI AGGARWAL FCA**

Partner - Audit & Assurance

M: +968 9829 2633

E: [rishi.aggarwal@premier-brains.com](mailto:rishi.aggarwal@premier-brains.com)

W: <https://om.premier-brains.com/>



**RISHI CHAWLA**

Partner - Quality Assurance

E: [rishi@premier-brains.com](mailto:rishi@premier-brains.com)

W: <https://om.premier-brains.com/>

## رؤى شركة بي بي جي عمان

### ماذا يشمل التدقيق الداخلي فعليًا؟

يُساء فهم التدقيق الداخلي في كثير من الأحيان على أنه مجرد فحص للسجلات المالية، لكنه في الواقع يمتد إلى نطاق أوسع بكثير ويُعد أكثر استراتيجية. ففي المؤسسات الحديثة—وخاصة في الأسواق المتنامية مثل سلطنة عُمان—يعمل التدقيق الداخلي كحارس أساسي للحوكمة والكفاءة والاستدامة طويلة المدى.

في جوهره، يُقيّم التدقيق الداخلي فعالية الضوابط الداخلية في المؤسسة. ويشمل ذلك مراجعة مدى دقة تسجيل المعاملات المالية وحمايتها والإفصاح عنها. ولكن يتجاوز التدقيق الداخلي الأرقام ليتعمّق في العمليات التشغيلية، ويتأكد من استخدام الموارد بكفاءة ومن تحديد المخاطر المحتملة قبل أن تتحوّل إلى أزمات.

كما يقوم التدقيق الداخلي الشامل بتقييم مدى الالتزام بالقوانين واللوائح والسياسات الداخلية. وفي عُمان، حيث تلتزم الشركات بمتطلبات صارمة صادرة عن وزارة التجارة والصناعة وترويج الاستثمار، وهيئة الضرائب العُمانية، وقانون العمل، فإن هذا الدور الرقابي يُعد ضروريًا. ويساعد المدققون الداخليون المؤسسات على تجنب الغرامات من خلال ضمان الالتزام بجميع المتطلبات القانونية.

ويُعد إدارة المخاطر مجالًا حيويًا آخر يغطيه التدقيق الداخلي. ويشمل ذلك تقييم قوة الأمن السيبراني، وممارسات حماية البيانات، ومخاطر سلسلة التوريد، ونقاط الضعف المتعلقة بالاحتياط، وخطط استمرارية الأعمال. ومع توجه الشركات في عُمان نحو التحول الرقمي، يؤدي التدقيق الداخلي دورًا رئيسيًا في تقييم الضوابط التقنية وحماية بيانات المؤسسة.

وفي النهاية، يقدّم التدقيق الداخلي تأكيدًا للإدارة ومجلس الإدارة من خلال توفير رؤى مستقلة وتوصيات عملية. فهو يعمل كشريك استراتيجي—يساعد المؤسسات على تحسين العمليات، وتعزيز الأداء، واتخاذ قرارات مدروسة.

في الواقع، يغطي التدقيق الداخلي المنظومة الكاملة للمؤسسة. وغايته الحقيقية ليست اكتشاف الأخطاء، بل تقوية المؤسسة من الداخل.

### من نحن



### لماذا شركة بريميير برينز جلوبال؟

- شركة عضو في أوديت ترست إنترناشونال - في أكثر من ١١٥ دولة
- حضور إقليمي قوي مدعوم بشركاء خبراء
- خبرة واسعة في قطاعات البنية التحتية والعقارات والطاقة والتجارة والسلع الاستهلاكية السريعة وغيرها
- حلول مُخصّصة تركز على الثقة والشفافية والجودة

### خدماتنا الأساسية

- ✓ التدقيق والضمان
- ✓ الاستشارات الضريبية
- ✓ شهادة القيمة المحلية المضافة
- ✓ الفوترة الإلكترونية
- ✓ الاستشارات التجارية
- ✓ تأسيس الشركات
- ✓ تصفية الشركات
- ✓ التحول الرقمي
- ✓ المحاسبة المُسندة إلى جهة خارجية
- ✓ استشارات الاندماج والاستحواذ

### تواصل معنا



سعید ناصر السعدي

شريك - الضرائب

م: ٩٦٨ ٩٨٤ ١١٤٥+

ب: ناصرالسعدي@بريميير-برينز.كوم  
و: هنتبس://أوم.بريميير-برينز.كوم/



انجاي تيواري

شريك - المالية والاستراتيجية

م: ٩٦٨ ٩٩٨ ٦١١٢+

ب: سانجاي.تيواري@بريميير-برينز.كوم  
و: هنتبس://أوم.بريميير-برينز.كوم/



رافعيراكاش ديورا

شريك - المخاطر والاستشارات

م: ٩٦٨ ٧٩٤٩ ٦١٢٤+

ب: رافعيراكاش.ديورا@بريميير-برينز.كوم  
و: هنتبس://أوم.بريميير-برينز.كوم/



ريشي آغاروال ف-س-أ

شريك - التدقيق والضمان

م: ٩٦٨ ٩٦١٩ ٦١٣٣+

ب: ريشي.آغاروال@بريميير-برينز.كوم  
و: هنتبس://أوم.بريميير-برينز.كوم/



ريشي تشاولا

شريك - ضمان الجودة

م: ٩٦٨ ٩٦١٩ ٦١٣٣+

ب: ريشي.تاشولا@بريميير-برينز.كوم  
و: هنتبس://أوم.بريميير-برينز.كوم/